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Que el Ple, en sessió ordinària del dia 9 de març de 2020, i a resultes de
l'aprovació de l'acta de la sessió, ha aprovat per majoria absoluta amb divuit vots
a favor dels grups municipals GUANYEM GIRONA, PSC-CP, ERC-AM i C'S i nou
vots en contra del grup municipals JUNTSXCAT, el següent acord:

José Ignacio Araujo Gómez, secretari general de l'Ajuntament de Girona, 

"L'accés a l'habitatge és un dels principals reptes que té en l'actualitat el nostre país.
Girona no està al marge d'aquesta realitat; de fet, el preu del lloguer a la ciutat ha
crescut molt per sobre de la mitjana nacional en els darrers anys, encarint-se un
20% de 2013 a 2017. Aquest augment ha fet que l'esforç econòmic dels ciutadans
per accedir a una llar sigui cada cop més gran, sovint destinant-hi fins a un 40%
dels seus ingressos; una quantitat molt superior a l'aconsellable i que castiga amb
duresa els col·lectius més vulnerables, com les famílies amb menys recursos, el
jovent que es vol emancipar o les persones grans. 

Aquesta realitat s'agreuja si es té en compte que Girona té un parc d'habitatge d'ús
públic escàs: només un 7,1% del total d'habitatges del municipi es destina a
polítiques socials -segons dades de la Generalitat de Catalunya-, mentre que en
altres ciutats europees aquest percentatge és d'entre un 15 i un 30%. Aquesta
diferència és una demostració més que en els últims anys no s'ha apostat prou per
l'habitatge social des del govern municipal, deixant-nos amb un Ajuntament incapaç
d'oferir vivenda digna i assequible als ciutadans que la necessiten. 

En el Pressupost municipal de 2020, tirat endavant pel govern de Junts per
Catalunya amb el suport de Guanyem, s'ha previst una partida de 500.000€ per a
l'adquisició d'habitatge d'ús públic. Si bé tot esforç econòmic destinat a aquesta
tasca és important, des del primer moment el grup municipal d'Esquerra
Republicana de Catalunya ha expressat que aquesta quantitat no és suficient per
respondre a la demanda d'aquest tipus d'habitatge a la ciutat, i que al mateix temps
és una reducció de pretensions en comparació a la partida de dos milions d'euros
que el govern municipal va prometre destinar a aquest fi el novembre del 2018.

Cal recordar que, segons l'esborrany per a l'aprovació inicial del Pla territorial
sectorial d'habitatge, la dotació d'habitatge social a la ciutat de Girona hauria de
créixer en unes 235 unitats l'any per arribar, en un termini de 15 anys, al ràtio del
15% sobre el total d'habitatges que seria recomanable. Es tracta d'un objectiu molt
ambiciós que només es podrà assolir si des del consistori es practiquen polítiques
d'habitatge valentes i decidides. És per aquest motiu que no ens podem permetre
donar passos enrere ni incomplir els compromisos adoptats amb la ciutadania, i
consegüentment des del grup municipal d'ERC considerem fonamental recuperar la
inversió de dos milions d'euros promesa el novembre de 2018.

Paral·lelament a l'adquisició de més habitatge d'ús públic, des del consistori cal
potenciar la borsa d'habitatge per al lloguer social, que pateix d'un clar estancament;
segons dades de la diagnosi del Pacte Local per l'Habitatge, a Girona "els
habitatges llogats a través de les borses de lloguer social han tingut una evolució a
la baixa i en termes agregats han significat des de 2010 només el 0,9% del total de
contractes de lloguer signats". Davant aquesta realitat, l'Ajuntament ha d'incorporar
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Vist i plau   
L'alcaldessa presidenta

Marta Madrenas i Mir

1. Recuperar el compromís de novembre de 2018 del govern municipal d'invertir dos
milions d'euros en l'adquisició d'habitatge d'ús públic, i executar aquesta partida al
llarg de l'any 2020. En el termini màxim de dos mesos des de la presentació
d'aquesta moció, fer pública des del govern municipal la previsió de les actuacions
amb la corresponent calendarització. 

2. Promocionar que els propietaris posin les seves vivendes a la borsa municipal
d'habitatge, garantint-los des de l'Ajuntament el cobrament de fins a sis mesos
d'impagaments i destinant una plaça de prospector/a a la borsa, amb les següents
funcions, com a mínim:

a. Atendre tant les persones propietàries com les sol·licitants d'habitatge en
matèries com la realització dels diferents tràmits, el coneixement dels seus drets i
obligacions i qualsevol altre aspecte que els pugui generar dubtes;
b. Resoldre qualsevol incidència fruit del funcionament ordinari del servei;
c. Difondre el servei entre noves persones i col·lectius;
d. Treballar, en definitiva, per augmentar el nombre de vivendes de la borsa."

amb el vistiplau l'alcaldessa presidenta.
I perquè així consti i assorteixi els efectes oportuns, expedeixo aquest certificat d'ordre i 

noves mesures per fer més atractiu per a les persones propietàries posar els seus
habitatges a la borsa, i així oferir més i millors alternatives als col·lectius que
precisen aquest tipus d'habitatge.

Aquestes són només algunes mesures que cal adoptar urgentment des del
consistori per ampliar el parc públic d'habitatge a la ciutat, si bé l'accés a l'habitatge
és una problemàtica complexa que només es podrà resoldre amb visió estratègica i
amb la implicació de tots els actors polítics, econòmics i socials del municipi. En
aquest aspecte serà fonamental el Pla Local d'Habitatge, una eina que des del grup
municipal d'ERC fa anys que reclamem i que ens ha de permetre ordenar i donar
sentit a les futures actuacions en aquest camp. Mentrestant, però, hi ha accions que
no poden demorar-se més en el temps i que cal posar damunt la taula de forma
urgent. 

Per tot això, el grup municipal d'Esquerra Republicana de Catalunya proposa al Ple
municipal l'adopció dels següents:

Traspassat a signatura en data 10 de març de 2020
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